
   البرز: استاندار البرز در مراسم افتتاح فاز يك تصفيه خانه اضطراري آب 
شرب شهر جديد هشتگرد گفت: مشكل تأمين آب شهرجديد هشتگرد 
كه گاهي تا ۱۷ ساعت قطعي آب را متحمل مي شدند، با بهره برداري از اين 
تصفيه خانه حل شد.  دكتر محمدعلي نجفي به اقدامات و برنامه هاي خوبي 
كه در شهرستان ساوجبلاغ صورت گرفته اشاره كرد و ادامه داد: در تمامي 
بخش هاي ساوجبلاغ طرح ها و برنامه هاي بسياري پيگيري شده و اعتبارات 

ملي بسياري نيز به اين سو روانه شده است. 
   هرمزگان: مدير كل اقتصادي استانداري هرمزگان در مراسم بهره برداري 
از ميز صادرات قطر گفت: در سال ۹۷ براي صادرات ۳ ميليارد دلار كالاي 
غيرنفتي از هرمزگان هدف گذاري شده اس��ت كه بيش از ۱۰ درصد آن به 
كشور قطر است.  مسعود پاكزاد افزود: محصولات كشاورزي، مواد معدني، 
صنايع دستي و خدمات فني و مهندسي در اولويت صادرات به قطر هستند.   
   اصفه�ان: سخنگوي آبفا استان اصفهان گفت: بازسازي شبكه هاي 
فاضلاب اصفهان در سه فاز طراحي شده است كه در فاز اول ۵۰ ميليون 
يورو براي آن در نظر گرفتيم و روند اجرايي نيز آغاز شده است.  اكبر بني طبا 
افزود: با توجه به اينكه اصفهان فرسوده ترين شبكه فاضلاب را در سطح 
كشور دارد بنابراين در راستاي بازسازي شبكه فاضلاب ۵۰ ميليون يورو 

خرج بازسازي و بهسازي شبكه فاضلاب كرديم.  
   زنجان: مدير امور شيلات و آبزيان استان زنجان از فعاليت ۱۱ مزرعه 
توليد و تكثير بچه ماهي در استان زنجان خبر داد.  منصور حقي راد افزود: 
استان زنجان از ظرفيت هاي بسيار خوبي در زمينه پرورش ماهي در قفس 
برخوردار است.  وي ادامه داد: هم اكنون بيش از ۳ هزار نفر در ۷۹۲ مزرعه 
پرورش ماهي با بهره گيري از آب هاي طبيعي و نيمه طبيعي، رودخانه ها و 

سدهاي خاكي به پرورش انواع آبزيان مشغول هستند. 
   سيس�تان وبلوچس�تان: معاون هماهنگي امور عمراني استاندار 
سيستان و بلوچستان گفت: راه آهن چابهار- زاهدان در ۸ قطعه به طول 
۶۱۰ كيلومتر از سال ۹۲ تاكنون در حال ساخت است و تاكنون در مجموع 
۴۴ درصد پيشرفت فيزيكي در زيرسازي و ۳۲ درصد پيشرفت فيزيكي 
كلي دارد.  باقر كرد افزود: بيشترين درصد پيشرفت فيزيكي كار مربوط به 
بخش جنوبي راه آهن، حدفاصل چابهار تا ايرانشهر به طول ۳۱۰ كيلومتر 

است كه هم  اكنون ۶۵ درصد پيشرفت فيزيكي دارد.

آنفلوانزای مرغی يك��ی از بيماری  های خطرناک 
با منش��أ پرندگان و يك بيماری مش��ترک ميان 
انسان ها و حيوانات است. س��ال گذشته بود كه 
ابت��دا اولين نمونه ه��ا از اين بيماري در اس��تان 
تهران و سپس در استان هاي قزوين، قم، اردبيل،  
لرستان، البرز، آذربايجان شرقی، گلستان، گيلان، 
مازندران، كرمانشاه و مركزي مشاهده شد . اين در 
حالي بود كه  برای نخستين بار، بيماری آنفلوانزا 
در سال ۸۴ از طريق پرندگان مهاجر تالاب انزلی 
به پرندگان بومی و صنعتی منطقه سرايت كرد. 
اين موضوع موجب شد تا ۲۷ ميليون و ۸۰۰ هزار 
قطعه مرغ معدوم ش��وند كه ۱۷ ميليون و ۷۰۰ 
هزار قطعه آن مربوط به مرغ تخم گذار بوده است. 

البته اين تمام ماجرا نبود چراكه بررسي ها نشان 
مي داد يك سال قبل نيز  اين بيماري حدود ۱۰ تا 

۱۲ ميليون مرغ را به كام مرگ كشاند .
  بحران مرغ و تخم مرغ 

تلفات بسيار ناشي از آنفلوانزاي مرغي موجب شد 
صدمات غي��ر قابل جبراني به اي��ن صنعت ايران  
كه جزو ۱۰ كش��ور برتر توليدكننده تخم مرغ  و 
مرغ به حساب مي آمد، وارد شود . اين موضوع در 
كنار ضرر ۲هزار ميلياردي به صنعت طيور كشور 
سبب شد دست اندركاران اين صنعت در نامه اي 
به معاون اول رياس��ت جمهوري از وي بخواهند 
تا براي جلوگيري از تكرار حوادث مشابه و ناتواني 
صاحبان اين صنعت به فك��ر برنامه جامعي براي 

كنترل بيماري آنفلوانزاي مرغي باش��ند. رئيس 
كميسيون كشاورزی اتاق بازرگانی در تأييد اين 
موضوع مي گويد: »خسارت هاي بسياري كه در اين 
زمينه به صنعت مرغداري استان هاي كشور وارد 
شد موجب شد تا در زمينه توليد تخم مرغ و مرغ 
دچار بحران شويم؛ موضوعي كه به شدت نيازمند 
حمايت هاي دولتي و برنامه ريزي براي پيشگيري از 
اين بيماري بود.« اين در حالي بود كه با وجود تمام 
اقداماتي كه در اين زمينه انجام گرفت اما مشكلات 
دولت سبب شد تا اين مهم مورد توجه قرار نگرفته 
و عملًا خسارت بسياري به اين صنعت وارد شود. 
كاوه زرگ��ران مي افزايد: »رونق موج��ود  در اين 
صنعت سبب شده تا قبل از مبتلا شدن مرغ ها به 

اين بيماري نيازي به واردات مرغ و تخم مرغ نباشد 
و توليدات داخلي كفاف نياز هاي داخلي را بدهد اما 
در حال حاضر خس��ارت ها موجب شده تا مجبور 
به واردات تخم مرغ شويم.« در حالي كه همواره 
خطر اين بيماري صنعت مرغداري كشور را تهديد 
مي كند اما بررسي ها نش��ان مي دهد هيچ برنامه 
ملی مقابله با آنفلوانزا با اعتبار مشخص و تقسيم 
كار ميان دستگاه های مختلف وجود ندارد. اين در 
حالي است كه  ويروس آنفلوانزايي كه سال گذشته 
مرغداري ها را آلوده كرد  همان ويروس سال ۹۵ 
است و با سويه جديدی از آن برخورد نكرده ايم اما 
اينكه در سال ۹۵، ۴۰ درصد واحدهای مرغداری 
به اين بيماری آلوده شدند و سال ۹۶، ۹۰ درصد 
اين واحدها آلوده بودند همه به دليل سهل انگاری 
در تأمين اعتبارات س��ازمان دامپزش��كی، بيمه 

مرغداری های تخم گذار و واردات بوده است.
  اجراي طرح جامع صنعت طيور

آمار بالاي تلفات ناش��ي از آنفلوان��زاي مرغي كه 
طي چند س��ال اخير به صنعت مرغداري كش��ور 
وارد شد سرانجام مس��ئولان را مجبور كرد تا براي 
كاهش هزينه ها تمهيدات وي��ژه اي را براي مقابله 
با آنفلوانزاي مرغي بينديشند. سرانجام روز گذشته 
بود كه اعلام شد: »طرح جامع صنعت طيور برای 
مصون سازی واحدهای مرغداری در برابر بيماری ها 
و تقويت اي��ن صنعت در س��ال ج��اري عملياتی 
مي ش��ود.« اين خبر براي صنعت مرغداري كشور 
بسيار مسرت بخش بود چراكه س��ال گذشته ۲۷ 
ميليون مرغ در استان هاي كش��ور جان خود را از 
دست دادند و اجراي اين طرح مي توانست كمك 
بس��ياري به كاهش تلفات و هزينه ها كند. از آنجا 
كه استان قزوين يكي از مناطق پرتلفات در زمينه 
آنفلوانزاي مرغي بود لذا در برنامه جهاد كشاورزي 
اين منطقه به عنوان پايلوت اجراي اين طرح انتخاب 
شد. نماينده تام الاختيار وزير جهاد كشاورزی در 
ستاد مبارزه با آنفلوانزای مرغی با تأييد اين موضوع 
مي گويد: »برای اينكه نگران مبارزه با اين بيماری 
نباشيم امسال تمهيدات لازم انجام شده و در اين 
راستا استان قزوين به عنوان پايلوت طرح انتخاب 
شده و فعاليت هايی را آغاز كرده ايم و پس از قزوين 

در ساير استان ها نيز عملياتی مي كنيم.«
اكبر قانع��ی مي افزايد: »تلفات ب��الاي آنفلوانزاي 
مرغي در سال گذشته سبب شد در پايان سال ۹۶ 
دولت تصميم بگيرد روند يكسانی را در كشور پياده 
و دستورالعمل اجرايی پيشگيری و مقابله با بيماری 
آنفلوانزا را تدوين كند.« طبق اين دس��تورالعمل 
وظيفه همه دستگاه ها مشخص شده و كارشناسان 
جهاد كش��اورزي استان ها با سركش��ي به مراحل 
مختلف اين طرح در تمامي مراحل كنترل بيماري 
و پيامدهای آن نظارت داشته و با آن مقابله خواهند 
كرد. همچنين از آنجا كه اين بيماری معمولاً در نيمه 
دوم سال بروز مي كند لذا دو ماه فرصت وجود دارد تا 
با انجام هماهنگی لازم كارشناسان بتوانند ۷۰تا۸۰ 
درصد تلفات س��ال قبل را كنترل كرده و بتوانند  

صنعت طيور كشور را از بحران خارج كنند.

محمدرضا هاديلو

آبخليجفارسپايانسالآيندهبهسيرجانميرسد
نماينده مردم سيرجان و بردسير در مجلس شوراي اسلامي با بيان     كرمان
اينكه آب خليج فارس پايان سال آينده به سيرجان و شهربابك 
مي رسد گفت: پروژه انتقال آب با جديت در حال پيگيري است و نگراني از اين بابت وجود ندارد. 
 شهباز حسن پور در نشست هم انديشي مجمع نمايندگان استان با شوراي اسلامي استان كرمان با بيان 
اينكه مطالبه گري حق مردم و حق شوراهاي اسلامي است اظهار داشت: وام هاي با بهره ۶ درصد در استان 
براي اشتغالزايي وجود دارد كه بايد از اين فرصت بهره  گرفت و وعده هاي الكي به مردم نبايد داد.  وي با بيان 
اينكه آب خليج فارس پايان سال آينده به سيرجان و شهربابك مي رسد گفت: پروژه انتقال آب با جديت در 
حال پيگيري است و نگراني از اين بابت وجود ندارد.  علي اسدي نماينده مردم شهربابك در مجلس شوراي 
اسلامي نيز با بيان اينكه يكي از اصول قانون اساسي ايجاد شوراهاي اسلامي است اظهار داشت: شوراهاي 
اسلامي شهر و روستا مسير تكامل خود را طي مي كنند.  وي با اشاره به اينكه مديريت آب امروز بسيار 

ضروري است تصريح كرد: در بخش كشاورزي بايد از كشت محصولات آب بر به جديت جلوگيري كرد.

پرداختتسهيلاتاشتغالزاييبهمددجويانهرمزگاني
معاون اشتغال و خودكفايي كميته امداد امام خميني )ره( هرمزگان از پرداخت      هرمزگان
۱۶۷ ميليارد تومان تسهيلات اش�تغالزايي به مددجويان استان خبر داد. 
عبدالرضا خس��رواني گفت: كميته امداد امام خميني )ره( هرمزگان امس��ال، ۱۶۷ ميليارد تومان 
تسهيلات اشتغالزايي پرداخت مي كند كه اين تسهيلات به مددجويان كميته امداد و افراد كم بضاعت 
پرداخت مي شود و متقاضيان مي توانند از هفته آينده براي استفاده از اين تسهيلات به ادارات كميته 
امداد مراجعه كنند.  وي اضافه كرد: ۱۸ ميليارد تومان اين اعتبار از صندوق امداد ولايت، ۵۴ ميليارد 
تومان از محل اعتبارات بانك ها موسوم به تبصره ب. و ۹۵ ميليارد تومان از محل تسهيلات اشتغال 
روستايي و عشايري پرداخت مي شود.  خسرواني ادامه داد: نرخ تسهيلات از محل صندوق امداد ولايت 
و بانك هاي قرض الحسنه و تسهيلات پرداختي از محل اعتبارات اشتغال روستايي و عشايري از ۴ تا ۱۰ 
درصد است.  وي افزود: سقف تسهيلات كميته امداد براي طرح هاي خود اشتغالي ۲۰ ميليون تومان، 

طرح هاي مشاغل خانگي ۱۰ ميليون تومان و براي مشاغل روستايي تا ۵۰ ميليون تومان است. 

درحال�ي ت�الاب 
ميترا شهبازي
   گزارش2

بين المللي انزلي از 
مراكز مهم جذب 
گردشگر گيلان محس�وب مي شود و معيشت 
بخ�ش قاب�ل توجه�ي از گيلاني ها ب�ه لحاظ 
كش�اورزي، صي�ادي و تأمي�ن م�واد اولي�ه 
صنايع دستي به حيات آن وابسته است؛ كه اين 
تالاب به رغم اينكه همچنان وسعت خود را حفظ 
كرده اما طي دهه هاي اخير با كاهش شديد عمق 
آب مواجه ش�ده اس�ت. معضلي كه ب�ه دنبال 
سوءمديريت پسماندها، ريختن زباله در طبيعت، 
ورود فاضلاب ه�اي خانگ�ي و صنعت�ي، ورود 
رس�وبات، تغييرات اقليم�ي و پ�س روي آب 
درياي خزر به وجود آمده است و حالا بيم زوال 
م�ي رود.  نزدي�ك  آين�ده اي  در  ت�الاب 

    
تالاب انزل��ي كه در س��ال ۱۳۵۴ در فهرس��ت 
تالاب هاي بين المللي رامس��ر ج��اي گرفته؛ از 
س��ال ۱۳۷۲ به دليل وجود مخاط��رات متعدد 
به ليس��ت تالاب هاي در معرض خط��ر مونترو 
اضافه شده است. چراكه اين تالاب بين المللي كه 
همواره به لحاظ زيست محيطي از ارزش بالايي 
برخوردار است و معيشت بخش قابل توجهي از 
گيلاني ها به لحاظ كش��اورزي، صيادي و تأمين 
مواد اوليه صنايع دس��تي به حيات آن وابس��ته 
است؛ طي سه دهه گذش��ته به دليل ورود حجم 
زيادي از رسوبات و رشد بي رويه گياهان مهاجم 
ميانگين عم��ق آب آن را از ۱۱ متر به كمتر از ۲ 
متر و در مناطقي حتي كمتر كاهش داده است. 
البته هنوز از گسترده تالاب كاسته نشده و وسعت 
آن همچنان حدود ۱۹ هزار هكتار اس��ت. علاوه 

مخاطراتي كه به عنوان تهديدي براي حيات تالاب 
ياد شد؛ سازه هاي غيرضروري و كارشناسي نشده 
و قطع جريان طبيعي آب، تجاوز به حريم تالاب 
و كاهش آب درياي خزر نيز روز به روز عرصه را بر 

حيات اين تالاب بين المللي تنگ تر مي كند. 
   سايه سنگين رسوبات و زباله ها 

تالاب انزلي كه در محدوده شهرستان هاي انزلي، 
رشت و صومعه س��را قرار دارد، نقش مهمي در 
زيست بوم گيلان و كشور داش��ته، مهار كننده 
س��يل هاي ويرانگر و تعديل كننده آب و هواي 
منطقه و زيس��تگاه گونه هاي زي��ادي از آبزيان، 
پرندگان و گياهان به شمار مي آيد. بنابر اين براي 
حفظ بقاي اين تالاب ارزشمند، مديريت پسماند، 
مديريت پساب، مديريت رسوب، كاشت درخت 

در حوزه آبريز تالاب و جلوگيري از ورود رسوبات 
بيش��تر به تالاب، جلوگيري از ورود پسماند به 
رودخانه ها و دري��اي خزر، جلوگي��ري از ورود 
پساب هاي گوناگون از طريق ساخت تصفيه خانه 
فاضلاب، جلوگيري از تعدي افراد به حريم تالاب 
و تص��رف اراضي تالابي، جلوگيري از برداش��ت 
بي روي��ه آب از ت��الاب و رعايت حقاب��ه تالاب؛ 
مس��ئولان بايد به جد برنامه ريزي هاي جامعي 
انجام دهند. چراكه زوال تالاب نزديك شده است 
و در صورت كاهش بيشتر عمق تالاب راهي براي 
احياي آن وجود ندارد. بنابر اين در راستاي رفع 
بخشي از مشكلات تالاب چندي پيش قربانعلي 
محمد پ��ور، مدي��ركل محيط زيس��ت گيلان از 
جمع آوري و پاكسازي ۷۰۰ كيلوگرم زباله از اين 

زيستگاه پرندگان توسط زندانيان استان خبر داد 
كه تنها بخش كوچكي از اقدامات مورد نياز براي 
جان دوباره دادن به تالاب است. همچنين علاوه 
بر اين مش��كلات و افزون بر مقادير زيادي سم و 
كود شيميايي كه به واس��طه فعاليت كشاورزان 
وارد تالاب مي شود؛ روزانه بيش از ۴۰۰ هزار متر 

مكعب فاضلاب هم به انزلي مي ريزد. 
  تالاب انزلي در ليست اقدامات دولت 

فاضلاب هاي صنعت��ي، خانگي، بيمارس��تاني، 
ضايع��ات كش��تارگاهي، س��موم كش��اورزي، 
پس��ماندها و نخاله ها، گياه��ان مهاجمي چون 
آزولا و س��نبل آبي، آت��ش زدن نيزارها با هدف 
تصرف، ورود رس��وبات از رودخانه ه��ا و انتقال 
آلودگي از دريا از ديگر مشكلات پيش روي حيات 
تالاب شمرده مي ش��وند. از همين رو سخنگوي 
دولت و رئيس برنامه و بودجه كشور احياي تالاب 
انزلي را از برنامه هاي مهم دولت عنوان مي كند 
و مي گويد: »تالاب انزلي از مهم ترين جاذبه هاي 

طبيعي استان گيلان شمرده مي شود.«
محمد باقر نوبخت با اش��اره به نيازمندي ۹۰۰ 
ميليارد توماني احياي تالاب انزلي تأكيد مي كند: 
»اهميت احيا تالاب بالات��ر از اعتبارات موجود 
است.« بنابر اين مسئولان بايد تمام تلاششان را 
براي احياي اين تالاب به كار گيرند. تالابي كه اگر 
خشك شوند؛ علاوه بر حذف تأثيرات مثبت آن 
در زندگي بوميان به كانون ديگري براي ريزگردها 
تبديل مي شود. همچنين با توجه به اينكه تالاب 
بين المللي انزلي نقش مهمي در جذب توريست 
دارد و از جمله مناطق بكر و طبيعي گردشگر پذير 
به ش��مار مي آيد؛ احياي آن بايد طي برنامه اي 

مستمر دنبال شود. 
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طرحجامعصنعتطيور
پادزهرآنفلوانزایفوقحادپرندگان

جهاد کشاورزي اعلام کرده آنفلوانزاي پرندگان فقط در سال گذشته 27 ميليون قطعه مرغ را تلف کرد

تالاب بين المللي انزلي با ورود فاضلاب ها بوي مرگ گرفته است

بومگرديارزانترينراه
برايرونقاقتصاديآذربايجاناست

استاندار آذربايجان شرقي با تأكيد بر      آذربايجان شرقي
لزوم توسعه بوم گردي، گردشگري را 
ارزان تري�ن راه ب�راي توس�عه اقتص�ادي اس�تان عن�وان كرد. 
مجيد خدابخش كه در بازديد از جش��نواره فطير سنتي هريس سخن 
مي گفت، ادامه داد: چنين جش��نواره هايي كه توانمندي روستاها را به 
نمايش مي گذارد از چندين جهت براي ما مهم و ارزش��مند است.  وي 
گفت: در وهله اول ايجاد نشاط و ش��ادابي اجتماعي ميان مردم كه ۱۰ 
هزار خانواده را درگير مي كند و دومين مزيت اين است كه روستاها براي 
ما بنگاه هاي مولد هستند و هركس كه در روستا زندگي مي كند براي 
ما به عنوان يك توليدكننده اهميت دارد.  استاندار آذربايجان شرقي در 
خصوص سومين مزيت برگزاري جشنواره هاي محلي در روستاها عنوان 
كرد: ما دو روستا را ديديم كه به توليد گاوصندوق و لباس مشغول بودند 
و اهالي روستا ادعا مي كردند كه در روستاي ما حتي يك بيكار هم وجود 
ندارد و اين واقعاً ارزشمند اس��ت.  وي با اشاره به سال حمايت از كالاي 
ايراني بيان كرد: دولت از روس��تاها حمايت مي كند و ما س��ال گذشته 
۴۳۲ ميلياردتومان تسهيلات ارزان قيمت داديم و از تمام كارآفرينان 
شهري و روس��تايي دعوت مي كنيم از اين تس��هيلات استفاده كنند.  
خدابخش همچنين درخصوص اهميت بوم گردي روس��تايي تشريح 
كرد: ارزان ترين راه براي رونق اقتصادي، گردش��گري است. به وسيله 
بوم گردي هم محيط  زيست را حفظ مي كنيم و هم مي توانيم ضمن ايجاد 
نشاط و شادابي در جامعه فرهنگ مان را عرضه كنيم.  وي يادآور شد: در 
كشورهاي خارجي به اندازه كافي هتل و ساختمان هاي مدرن وجود دارد 
و گردشگران خارجي به خاطر فرهنگ بومي ما به شهر و ديارمان سفر 

مي كنند و ما بايد بكوشيم فرهنگ بومي خود را بهتر عرضه كنيم.

احياي11رشتهصنايعدستيمنسوخشده
دراستانمركزي

سفالگري، رودوزي سنتي، گره چيني      مركزي
چوب، جاجيم بافي، قدك بافي نيم ور، 
زره بافي، قدك بافي نراق، آينه كاري، ساخت ساز سنتي، ميناكاري 
و تفرش دوزي رشته هاي منسوخ شده اي بودند كه با پيگيري ميراث 
فرهنگي اس�تان مركزي و به همت هنرمندان مجدداً احيا شدند. 
سيدمحمد حسيني مديركل ميراث فرهنگي استان مركزي با اعلام اين خبر 
افزود: صنايع دستي را مي توان به عنوان صنعتي مستقل و بومي، با رويكرد 
اشتغالزايي در سطح استان دانست كه با توجه به شرايط اقتصادي فعلي كشور 
بسيار حائز اهميت است چرا كه با كمترين ميزان سرمايه گذاري مي توان 
بيشترين بهره برداري را در اين حوزه كس��ب كرد. استان مركزي با وجود 
مهارت هنرمندانش در بيش از يك سوم رشته هاي صنايع دستي كل كشور 
فعاليت دارد.  وي گفت: برخي از رشته هاي قديمي و اصيل صنايع دستي 
كش��ور به دليل عدم برنامه ريزي صحيح در حفظ و حراست منسوخ شده 
به همين جهت اداره كل تمام تلاش خود را مي كند تا رشته هاي منسوخ 
شده را احيا كند كمااينكه تاكنون ۱۱ رشته منسوخ شده شامل سفالگري، 
رودوزي سنتي، گره چيني چوب، جاجيم بافي، قدک بافي نيم ور، زره بافي، 
قدک بافي نراق، آينه كاري، ساخت ساز سنتي، ميناكاري و تفرش دوزي به 
همت هنرمندان استان احيا شده است.  حسيني ادامه داد: صنايع دستي 
راوي هويت هر منطقه است و يكي از عوامل مؤثر در نشر و ترويج آثار هنري 
فاخر، آثاري است كه براي توليد كيفي و هنري به آموزش صحيح نياز دارند 
به همين جهت به بيش از ۸ هزار ۲۰۰ نف��ر آموزش هايي كاربردي را ارائه 
داديم تا مُبَلغ يك هنر و در حقيقت شغل هنري پايدار باشيم.  وي گفت: 
صنايع دستي استان به دليل برخورداري از ويژگي هاي بارز و قابليت هاي 
منحصر به فرد توانايي ايجاد تأثيرات بلندمدت بر توسعه اقتصادي و اجتماعي 
منطقه را داراست به همين دليل اداره كل ميراث فرهنگي استان با كمك 
هنرمندان صنايع دستي و فعالان بخش خصوصي سعي در فراهم آوردن 

فرصت مناسبي براي توسعه سرمايه گذاري در اين حوزه دارد. 

برقدستگاههاياجراييپرمصرف
قطعميشود

اس�تاندار گلس�تان با اش�اره به اينكه      گلستان
دستگاه هاي اجرايي استان ملزم هستند 
در مصرف برق صرفه جويي كنند، گفت: در صورتي كه دس�تگاه ها 
رعايت نكنند با آنها برخورد شده و خاموشي براي آنها اعمال مي شود. 
سيدمناف هاشمي در بازديد سرزده از شركت توزيع نيروي برق استان 
با تأكيد بر اينكه مديريت در مصرف برق بهترين راه صرفه جويي است، 
اظهار كرد: اين صرفه جويي باي��د در ادارات و محل زندگي نهادينه و به 
عنوان يك فرهنگ به آن نگاه شود.  وي افزود: اگر مردم در ميزان مصرف 
تنها ۵ درصد صرفه جويي كنند، مي توان كمبود نيروهاي برق و آب كشور 
را جبران كرد.  استاندار گلستان با بيان اينكه دستگاه هاي اجرايي يكي از 
بخش هاي پرمصرف برق هستند، تصريح كرد: براي همين منظور اقدام 
به جابه جايي ساعت كاري دستگاه هاي اجرايي استان كرديم كه پيك 
مصرف را حداقل تا يك ساعت به تأخير بيندازد و شرايط را براي تأمين 
برق مشتركان خانگي فراهم كند.  مديرعامل شركت توزيع نيروي برق 
استان گلستان نيز درباره نيروگاه هاي خورشيدي و ظرفيت هاي استان، 
گفت: اخيراً در ارتباط با اين موضوعات سرمايه گذاران مختلف داخلي و 
خارجي مراجعه كردند و در حال بررسي شرايط هستيم.  نصيري گفت: 
همچنين ۲ نيروگاه برق مقياس كوچك نيز در شهرستان هاي راميان 
و مراوه تپه به بهره برداري رس��يده و با توجه به وضعيت استان در حال 

بررسي احداث اين نيروگاه ها در شهرهاي ديگر هستيم. 

صرف4240ميلياردريال
برايعمرانشهرهاوروستاهايبوشهر

معاون عمراني اس�تانداري بوشهر از      بوشهر
اختصاص 4 هزار و240 ميليارد ريال از 
محل اعتبارات ارزش  افزوده و عوارض آلايندگي  در راستاي عمران 
و توس�عه ش�هرها و روس�تاهاي اس�تان بوش�هر خب�ر داد. 
مهرداد ستوده گفت: از اين ميزان اعتبار۳۱۰ ميليارد ريال براي عمران و 
توسعه چهارشهر خورموج، كاكي، شنبه، بادوله و روستاهاي داراي دهياري 
شهرستان دشتي هزينه شده است.  وي اظهار داشت: دولت تدبير و اميد 
براي عمران و توسعه شهرها و روستاها گام هاي مهمي برداشته كه بايد به 
مردم اطلاع رساني شود.  معاون عمراني استانداري بوشهر با اشاره به اهميت 
گردشگري در توسعه مناطق ادامه داد: طرح توسعه گردشگري روستايي 
از برنامه مهم استان بوشهر و شهرستان دشتي در اين بخش پيشرو است.  
ستوده بيان كرد: پارسال روستاي فقيه حسنان شهرستان دشتي در قالب 
طرح بوم گردي روستايي يك هزار گردشگر داخلي و ۱۵۰ گردشگر خارجي 
از كشورهاي اروپايي و آسيايي داشته است.  وي اضافه كرد: شهرداري گناوه 
در خصوص جذب گردشگر رتبه برتر استان بوشهر را كسب و از محل جذب 
گردشگر در نوروز امسال ۹ ميليارد و ۵۰۰ ميليون ريال درآمد داشته است.  
معاون عمراني استانداري بوشهر افزود: استان بوشهر در نوروز ۹۷ بعد از 
استان هاي گيلان و مازندران در حوزه گردشگري مقام سوم كشور را كسب 

كرد و از استان هاي خراسان رضوي، فارس، تبريز و اصفهان پيشي گرفت.

دورباطلدرحفاظتازمحيطزيست
بابيتوجهيبهمعيشتمحافظان

وقتي مدير محيط زيس�ت شهرس�تان چابهار گفت: »در محدوده 
حفاظت شده ۴۶۵ هزار هكتاري تمساح پوزه کوتاه )گاندو( تنها 2 
محيط بان مشغول به کار هستند. « مي شد حال و روز محيط زيست 
را تصور کرد. وقتي در يك منطقه حفاظت شده نيرويي براي حفاظت 
نيس�ت براي س�اير مناطق که نمي توان حرفي زد.  علاوه بر اينكه 
نيرو هاي حافظ محيط زيست به شدت کم هستند، همان هايي هم 
که مشغول خدمت هستند نيز در معرض هزاران تهديد قرار دارند 
و متأس�فانه نه از طرف سازمان ش�ان و نه از ط�رف بيمه ها حمايت 
چنداني هم نمي شوند. طي سال هاي اخير بارها و بارها جنگل بانان 
زيادي در راه انجام وظيفه دچار حوادث زيادي ش�ده اند و تعدادي 
از آنها هم در اين راه جان خود را از دس�ت داده ان�د. اما گويي هنوز 
تصميمي براي افزايش نيروها و حمايت از آنها گرفته نش�ده است. 

    
روزي نيست كه رسانه ها خبري از وضعيت اسف بار جنگل ها و قتل عام 
حيوانات و پرندگان را منتش��ر نكنند. از آتش سوزي ها گرفته تا بريدن و 
قطع درختان و از بين بردن منابعي كه به قول گفته مسئولان، ملي هستند 
و كس��ي حق تعرض به آنها را ندارد. البته در اين ميان افرادي هم به نام 
»جنگلبان« وظيفه حفاظت از اين منابع ملي را بر عهده دارند. اما چرا باز 
هم ميزان حوادث و تخلفات و معضلات در اين نقاط تا اين حد بالاست؟ آيا 
جنگلبانان ديگر حسي براي دفاع از جنگل ها ندارند؟ يا تعداد آنها نسبت به 

متخلفان آنقدر پايين است كه نمي توانند كاري از پيش ببرند؟
با اينكه قرار بوده قوانيني در جهت حمايت از جنگلبانان و خانواده هايشان 
وضع شود، اما هنوز هم دولتمردان ترجيح مي دهند به نوعي از انجام اين 
وظيفه شانه خالي كنند.  طبق لايحه دولت تلاش شده تا كساني كه در راه 
انجام وظيفه و حفظ انفال كش��ته يا زخمي مي شوند اجر شهيد و جانباز 
برايشان رقم بخورد.  در همين راس��تا و با اينكه لايحه دولت در راستاي 
حمايت از جنگلبانان است، اما در واقعيت مي بينيم كه بسياري از جنگلبانان 
با كمبود درآمد و مشكلات معيشتي مواجه هستند، با اين حال باز هم با 

احسان خود به جنگل و انفال عمومي خدمت مي كنند. 
  متخلفان به جنگلبانان حمله مي كنند!

چندي پيش يكي از جنگلبانان حرف��ي زد كه مي توان به وضوح فهميد 
كه متخلفان هم خوب مي دانند كه هيچ حمايتي از اين قشر نمي شود. به 
همين خاطر با خيالي آسوده دست به هر كاري مي زنند و از انجام هر جرمي 
واهمه ندارند.  اين جنگلبان مي گفت: »به جاي اينكه ما قاچاقچيان را تهديد 
كنيم آنها براي ما چاقو و شمشير مي كشند اما ما وظيفه داريم در مقابل آنها 
بايستيم، ما بدون سلاح در خط مقدم از منابعي كه بايد براي آيند گان حفظ 
شود حفاظت مي كنيم. اين درختان و اين محيط زيست اندوخته مردم 
محسوب مي شود و خوشحالم كه اين شغل را انتخاب كرده ام. روز اولي كه 
قرار بود سركار بروم مادرم پشت سرم دعا خواند و گفت، »برو به سلامت 
پسرم از اين به بعد تو بايد از نعمت هايي كه خدا به ما داده محافظت كني و 
اين مسئوليت سنگيني است. . .« حالا مادرم از دنيا رفته ولي صدايش در 
ذهنم مي پيچد. »برخي از دوستان ما در اين راه جانباز و شهيد شده اند و من 
و ديگر همكارانم به نوعي راه آنها را ادامه مي دهيم و اميدواريم كه وضعيت 
بهتر شود.« البته مسئولان امر در مقابل اين همه گذشت و ايثار، هنوز هم 
ترجيح مي دهند به كلي گويي بپردازند و به جاي اينكه از برنامه هاي دولت 
در جهت حمايت و توجه به وضع زندگي و معيشت جنگلبانان صحبت 
كند، باز هم اجر معنوي را براي آنها خواستار شوند و از دست دادن جان 
محافظان انفال الهي را هدفي جز خدمت به م��ردم ندانند. ولي آيا براي 
معيشت و زندگي سخت جنگلبانان هم قرار اس��ت كاري انجام شود يا 
شرايط كما في السابق پيش مي رود و آنها بايد با كمترين امكانات و تجهيزات 

و حقوق فقط انجام وظيفه كنند و به معنويات بينديشند؟

راهآهناروميه– مراغه
هفتهدولتبهبهرهبرداريميرسد

نماينده مردم اروميه در مجلس شوراي 
   آذربايجان غربي

اس�لامي از افتتاح راه آه�ن مراغه – 
اروميه كه در مراحل پاياني كار ق�رار دارد در هفته دولت خبر داد. 
نادر قاضي پور با بيان اينكه راه آهن اروميه – مراغه بعد از ۱۷ سال تأخير 
بالاخره تكميل شده اس��ت افزود: دولت مي خواهد اين طرح ملي را به 
صورت ويژه در هفته دولت به اتمام برس��اند.  وي با بيان اينكه در حال 
حاضر موضوع اصلي بيش از افتتاح اي��ن راه آهن نبود لوكوموتيو مورد 
نياز در كشور اس��ت ادامه داد: تمام لوكوموتيوهاي كشور از سه كشور 
آمريكا، فرانسه و آلمان تأمين مي ش��ود كه هم اكنون بخش اعظمي از 
لوكوموتيو هاي كشور بالاي ۳۰ س��ال قدمت داشته و فرسوده شده اند.  
قاضي پور با بيان اينكه به دليل سودده بودن لوكوموتيوهاي باربري دولت 
در نظر دارد لوكوموتيوهاي مس��افري را از رده خارج و لوكوموتيوهاي 
باربري را افزايش دهد اظهارداشت: اميدواريم اين مشكل بهانه ديگري 
براي راه آهن اروميه – مراغه و افتتاح اين طرح در ماه هاي آتي نباش��د.  
نماينده مردم اروميه در مجلس شوراي اسلامي با تأكيد بر اينكه تمام 
زيرساخت هاي راه آهن اروميه – مراغه تكميل شده است، افزود: در حال 
حاضر كارهاي جزيي مانده و تا هفته دول��ت اين طرح به صورت كامل 
آماده بهره برداري مي شود.  عمليات اجرايي راه آهن اروميه – مراغه از 
سال ۸۰ به طول ۱۸۵ كيلومتردر پنج قطعه آغاز شده كه مراغه را پس از 

عبور از ايستگاه هاي مياندوآب، مهاباد و نقده به اروميه وصل مي كند. 

يكي از مشكلاتي که هر ساله صنعت مرغداري کشور را مورد تهديد قرار 
مي دهد شيوع آنفلوانزاي مرغي است. بيماري اي که علاوه بر ضرر و زيان 
هنگفت به صنعت مرغداري کشور موجب نگراني مردم در مصرف گوشت 
سفيد مي شود و عملًا جو رواني جامعه را به هم مي ريزد. سال گذشته بود 
که اين بيماري عفوني و مسري 12 استان را درگير خود کرد و به همين دليل 

قوانين سختگيرانه اي نيز براي جلوگيري از شيوع آن اجرايي شد. حالا 
خبرهاي خوشي براي مرغدارها در راه است که در همين رابطه نماينده 
تام الاختيار وزير جهاد کشاورزی در ستاد مبارزه با آنفلوانزای پرندگان 
اعلام ک�رده: »طرح جامع صنع�ت طيور برای مصون س�ازی واحدهای 
مرغداری در براب�ر بيماری ها و تقويت اين صنعت عملياتی مي ش�ود.«

محمدرضا سوري
   گزارش يك
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